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balparti kórházak igazgatójának nyugdíja-
zási kérvényével. A tanács elfogadta a kér-
vényt, köszönetét fejezte ki báró Müllernek 
és a törvényhatósági bizottságnak is előter-
jesztés. tesz, hogy a közgyűlés fejezze ki el-
ismerését és köszönetét a távozó kórházigaz-
gatónak. 
— A vasnttársaságok az angol alsóházban. 

Londonból jelentik: A vasutkérdésről lefolyt 
élénk vita után az alsóház 167 szavazattal 108 
ellen elfogadta Lloyd George kincstári 
kancellár határozati javaslatát , amely a ház 
azon óhajának ad kifejezést, liogy a kormány 
igyekezzék a vasúttársaságokat és vasuta-
sokat közös értekezletre rábirni, amely arról 
tanácskoznék, hogy azon javaslatokat, ame-
lyeket a vasutasssztrájk után kinevezett kir. 
bizottság tett, hogyan lehetne a legalkalma-
sabban megvalósiani. 

— L a p p a n g a k o l e r a . Már lezárták, 
helyesebben kimutatták a kolera statisztiká-
ját. Már olvastuk, hogy hány ikolerás meg-
betegedés történt és hogy ezek közül meny-
nyi volt a halálos kimenetelű. A statisztiká-
ból már arra lehetett következtetni, hogy 
végre elmúlt a vész s lezárták a hatósági vé-
delmi intézkedések sorát. Ebből a kellemes 
hitből ma alaposan kiábrándit bennünket egy 
hír, mely arról szól, hogy az ázsiai kolera 
réme még mindig tart, itt lappang közöttünk 
s koránt sincs okunk azt hinni, hogy a vesze-
delem elvonult a fejünk felett anélkül, hogy 
nagyobb borzalmakat okozhatott volna. To-
rontálttiegye alispánja ma arról értesítette 
Szeged város hatóságát, hogy Lukácsfalva 
községben egy ujabb kolerás -megbetegedés 
történt. 

— A zsidó hitközség közgyűlése. A sze-
gedi zsidó hitközség vasárnap délelőtt fél 11 
órakor a hitközség tanácstermében képvise-
lőtestületi közgyűlést tart . Az 1912. évi költ-
ségelőirányzatot tárgyal ják, kultuszadó ki-
vető bizottságot választanak és a jegyzői ál-
lás ideiglenes betöltése felől intézkednek. 

— A K á r á s z - u t c a v i l á g í t á s a . A Ká-
rász-utca, Gizella-tér és Jókai-utca jobb vi-
lágítása a mérnöki hivatal tervezete szerint 
5117 korona többletköltséget igényel. A ta-
nács azon van, -hogy 'a világítást ezen a vo-
nalon fejleszszék, de minthogy a költséget 
sokalja, véleményt kér a világitási bizott-
ságtól, vájjon elfogadja-e. 

— M a g y a r bá l . Mint már jeleztük, a 
szegedi iparpártoló szövetség a tél folyamán 
nagyszabású bált rendez. A bál rendezését 
Szeged előkelő hölgyei vállalták el, akik eb-
ben a tárgyban csütörtökön ülést tartottak. 
Elhatározták, hogy a bál védnökségét Beöthy 
László kereskedelemügyi miniszternek ajánl-
ják fel, akit erre a szövetség központi ta-
nácsa fog felkérni. A bál, mint véglegesen 
megállapittatott, január 6-án tartják meg a 
Tisza-szálló összes termeiben. A bál legki-
magaslóbb pontjai lesz a „magyar -lakoda-
lom". A lakodalommal kapcsolatban 24 ur-
leány fog remek magyar táncot bemutatni. 
A bál előkészítése végett a jelen volt úrhöl-
gyek albizottságokra oszlattak. Az értekez-
leten megjelentek: Horváth Lajosné, Bene-
dikt Ferencné, özvegy Arany Károlyné, Aig-
ner Nándorné, Bartha Ferencné, Hauser Re-
zsőné, Holtzer Aladárné, özvegy Holtzer Ja-
kabné, dr Kőhegyi Lajosné, Örhalmi Károly-
né, Pataki Simonné, Ratkovits Károlyné. 
Rohr Jakabné, özvegy Székely Gáborné, 
Szmollény Nándorné, Schaeffer Vilmosné és 
Veszíts Lajosné. 

— Az e g y h á z b ó l k i z á r t t h e o l ó g i a i tanár. 
Hónapokkal ezelőtt sokat irt a Délmagyar-
ország György János unitárius teológusról, 
aki meghasonlott egyházával, megvált a ko-
lozsvári teológián viselt tanári állásától s 
hosszú káíváriajárás után Aradon zsákhor-
dója, később hivatalnoka lett a Neuman-féle 
gőzmalomnak. Itt bukkant rá a közérdeklő-
dés és a cég európai gondolkozású vezető-
sége megismerve zsákhordója széleskörű in-
telligenciáját, angol levelezőnek alkalmazta 
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Györgyöt. A volt tanár harca egyházával 
azóta tovább tartott s most jutott döntő for-
dulatihoz. Az unitárius egyház kizárta kebe-
léből György Jánost, aki most uj életpályát 
választott magának. A református egyház 
kötelékébe lépett és a kolozsvári református 
teológia hallgatója lett. Az egykori teológiai 
tanárból teológiai hallgató, már maga ez a 
tény is érdekessé teszi Györgyöt, akit nem-
régiben még legnagyobb fiának tekintett a 
magyarországi unitárizmus s mint a jövendő 
püspökét emlegették széltében. Kolozsvár 
egyházi köreinek különös szenzációja most 
az a levél, amelyben György János bejelen-
tette végleges kilépését az unitárius egyház-
ból Ferenc József püspöknek. — György, aki 
jelenleg Kolozsvárott tartózkodik, érdekesen 
nyilatkozott egy ujságirónak: 

— A teljesebb lelkiismereti szabadság 
megtalálása végett csatlakoztam a reformá-
tus egyházihoz. Én, mint az unitárizmus a 
hü követője, összeegyeztethetetlennek talál-
tam a protestántizmus szellemével azt az 
egyházi alakulást, mely szerint a püspöki 
jogkör beteges kiterjedése az egyházközsé-
gek szabad lelkész választási jogát magába 
nyelte. Véleményemnek kifejezést is adtam s 
erre az alapitója emlékét világraszóló disz-
szel, vidám bankettezéssel ünneplő unitárius 
egyház a leginkább hite szerint valónak ta-
lálta azt az eljárást, hogy nemcsak teológiai 
tanári, de minden más egyházi szolgálatból 
is kizárja azt a hivét, aki a legteljesebb oda-
adással igyekezett az alapitó Dávid Ferenc 
reformátor nyomdokaiba lépni. Azóta hosszú 
kálváriát jártam be s a lelki válság megtaní-
tott arra, hogy aki elveszítette a Krisztust, 
közel áll ahoz, hogy Istenét is elveszítse.. Igy 
lettem én a református egyház tagja. 

— L a k ó h á z é p í t é s i t e r v e k a kü l terü-
le ten. Lakóházak építésére az alsóvárosi 
temető mellett levő legelőterül-et parcellázá-
sát kérik Alt Lajos és társai. A tanács a ké-
relmet elutasítja, mert a város belterületén 
2000 beépittetlen terület van még, azonkivül 
legközelebb számos városi telket, közöttük 
huszonkilenc ujszegedit, fognak árlejtésen 
eladni. 

— A k a t o n a i g y a k o r l ó - t é r — m i n t 
l e g e l ő é s l ó v e r s e n y p á l y a . Az állomás-
parancsnokság kifogást tett a tanácsnál, 
hogy a gyakorló téren martiákat legeltetnek. 
Kifogásolja továbbá azt is, hogy a Gazdasági 
Egyesület a parancsnokság megkérdezése 
nélkül lóversenyeket tart. A tanáqs fölvilá-
gosítja az állomásparancsnokságot, hogy a 
marhalegeltetést a közgyűlés engedélyezte, 
a Gazdasági Egyesületnek pedig még 1886. 
óta van engedélye lóversenyek tartására. A 
gyakorlótér fölött különben is a város ren-
delkezik, mert a saját tulajdona s csak hasz-
nálatra, gyakorlatok céljaira engedi át a ka-
tonaságnak. 

— Ut a t á p é i k o m p h o z . A tápéi komp" 
hoz vezető ut még ebben a hónapban elké-
szült, amiről a tanács értesiti az érdekelt ár-
mentesitőtársulatok. 

— A k a s z t ó f a k é s z ü l T e m e s v á r o t t ! 
A csütörtöki tárgyaláson fölolvasták az es-
küdtekhez intézendő kérdéseket, amelyek az 
előre megfontolt szándékos emberölésre, a 
szándékos emberölésre és az idegen ingók 
jogtalan eltulajdonítására vonatkoznak. A 
kérdések megállapítása után Boros Jenő 
ügyész tartotta meg kétórás vádbeszédét, 
majd Láng Béla védő után az elnök kitanitja 
az esküdteket, akik ezután tanácskozásra 
vonulnak vissza. Verdikt, amely előre látha-
tólag az előre megfontolt szándékos ember-
ölésben mondja ki a vádlottat bűnösnek, 
pénteken lesz. A cinikus Balázs különben 
mára egészen megváltozott, mondhatni meg-
tört. Tegnap éjféltájban Faragó László te-
mesvári ügyészségi fogházfelügyelő szokott 
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sétáját végezve, benézett Balázs István cel-
lájába is. Látta, hogy Balázs cellájában ül 
és olvas. Egy óra múlva ismét arra ment, ek-
kor azt látta, hogy Balázs a földön térdel és 
összekulcsolt kezekkel hangosan imádkozik. 
Balázs körülbelül tizenegy órától fél kettőig 
fenhangon imádkozott cellájában. Fél az 
akasztófától. Az elnök a replikák elhangzása 
után felfüggesztette a tárgyalást. Pénteken 
reggel kilenc órakor jönnek újra össze az 
esküdtek ítélethozatalra. 

— Gulácsy alispán nyilatkozik a mun-
kácsi állapotokról. Beregszászról jelentik: 
Országszerte konsternációt keltett Gulácsy 
István beregmegyei alispán beszéde, melyet 
tegnap a városi bizottsági tagok összehívott 
értkezlete mondott. A munkácsi városházán 
fészkelő botrányok, szabálytalanságok arcá-
ba világított kérlelhetetlenül s kétórás beszé-
de utolsó mondataiban a legszigorúbb fe-
gyelmi eljárást helyezte kilátásba a város 
tisztikarának, ha züllött rendszerén idejében 
nem változtat. Gulácsy alispán a munkácsi 
botrányról a következőket mondotta: 

— Már hatodik éve, hogy Munkács váBos 
ügyének kezelésével behatóan foglalkozom s 
minden törekvésem az, hogy a munkácsi vá-
rosházán szakszerű ügykezelést honosítsak 
meg. A tegnapi értekezlet előtt is már több-
ször el jár tam hivatalosan s tegnap sa já t fele-
lősségem mellett hívtam össze az értekezletet, 
hogy a képviselőtestület, a város publikumá-
nak a képvisletet előtt is föl tár jam a város-
házán járványszerüen föllépett személyes 
súrlódások, intrikák veszedelmét. Ezek a pár-
toskodások, ellentétek az elöljáróság tagja i 
közt utóbbi időben napirenden voltak, a köl-
csönös följelentések egymást követték s ez 
természetesen az ügykezelés szakszerűségének 
és pontosságának a rovására ment. Az is ter-
mészetes, hogy ez a pártoskodás átragadt a 
képvislőtestületre is. Összehívtam az értekez-
letet tegnap azért, hogy értésükre adjam a 
bizottsági tagoknak, hogy végre hagyjanak 
föl az áldatlan személyeskedésekkel s foglal-
kozzanak szakszerűen és teljes lélekből a vá-
ros érdekeivel. Ezt a kívánságot nem adhat-
tam elő ilyen kategorikus módon, hanem kon-
krét adatokkal kellett a jogosultságát igazol-
nom. Meg is tettem. 

— Több tisztviselő ellen már fegyelmi vizs-
gálat van folyamatban. Szabálytalan adóbe-
hajtások, sikkasztások s efélék miatt. Hogy 
én még a fegyelmi vizsgálatot a tegnap fel-
sorolt esetek miatt nem indítottam "meg, an-
nak speciális oka van, amit ki is fejtettem. 
Ha én itt kirostálom az egész tisztviselői kart, 
egészen kvalifikálatlan egyének kerülnek be 
a városházára; mert apró-cseprő állásokra 
intelligens embereket nehéz kapni. Tegnapi 
fölszólalásom egy utolsó, energikus figyel-
meztetés volt. Ha az sem használ, akkor ter-
mészetesen meginditom a fegyelmi eljárások 
sorozatát. Mindesetre szokatlan, sőt példát-
lan eddig, hogy alispán ily módon tanácskoz-
zék a város bizottsági tagjaival s igy kriti-
zálja a város egészének képviselői előtt a 
tisztikart. Elég erős fegyelmezés ez is s ha 
eredmény nélkül marad, kíméletlen leszek. 

Ugy látszik az alispán nyilatkozatából, 
hogy a fölpanaszolt szabálytalanságok még 
reparálhatok, mert máskép lehetetlennek 
t a r t j ák a legszigorúbb megtorlás késlekedé-
sét, vagy túlságos humanizmusból való halo-
gatását. Munkács városnak érdeke, hogy ha 
vannak hűtlen sáfárkodói, azok ne bújhassa-
nak ki a büntetés alól. 

— M e r é n y l e t a k i n a i min i sz tere lnök 
e l l en . Pekingből jelentik: Egy csütörtökön 
-kibocsátott ediktum fölmenti Juunsikkai mi-
niszterelnököt ama kötelesség alól, hogy na-
ponként audiencián jelenjen meg és ezzel na-
gyobb akciószabadságot ad neki, mig a ré-
genst még jobban háttérbe szorítja. Kinai for-
rásból származó értesítés szerint november 
20-án Juunsikkai ellen gyilkos merényletet 
követtek el. 


